研究论文

磷酸修饰MCM-49分子筛的结构、酸性及苯与丙烯液相烷基化反应催化性能

张钰 1 , 王丽霞 2 , 吴淑杰 2 , 杨胥微 2 , 贾明君 2 , 吴通好 2 , 孙家锺 3

- 1. 吉林化工学院化学工程系, 吉林132022;
- 2. 吉林大学化学学院物理化学系,
- 3. 理论化学计算国家重点实验室, 长春 130021

收稿日期 2006-12-11 修回日期 网络版发布日期 2007-10-24 接受日期

摘要 在10 L反应釜中用动态水热法合成了MCM-49分子筛,采用浸渍方法制备了磷酸修饰MCM-49分子筛,并用XRD,氮气吸附-脱附, NH_3 -TPD,FTIR和²⁷AI MAS-NMR等方法进行了表征.考察了磷酸修饰MCM-49分子筛在苯与丙烯液相烷基化反应中的催化性能. NH_3 -TPD和FTIR表征结果说明,磷酸修饰处理使MCM-49分子筛的

BrΦnsted酸和Lewis酸的酸量降低,强酸中心酸量略有降低. ²⁷Al MAS-NMR结果表明磷酸修饰使MCM-49分子筛骨架部分脱铝,脱除的铝与磷酸作用生成了磷铝酸盐. 在实验条件下, MCM-49分子筛的丙烯转化率为99.6%,异丙苯选择性为75.3%. 磷酸修饰处理提高了苯与丙烯液相烷基化反应产物中异丙苯的选择性. 磷负载质量分数为2.0%的MCM-49的丙烯转化率和烷基化产物的总选择性(包括异丙苯、二异丙苯和三异丙苯)与MCM-49相当,而异丙苯的选择性提高了7.2%.

关键词 MCM-49分子筛 苯和丙烯烷基化 磷酸

分类号 0643.1

Structure and Acid Properties of Phosphate-modified MC M-49 Zeolites and Their Catalysis Performance for the Alk ylation of Benzene with Propylene in Liquid

ZHANG Yu¹, WANG Li-Xia², WU Shu-Jie², YANG Xu-Wei², JIA Ming-Jun²*, WU Ton g-Hao², SUN Chia-Chung³

- 1. Department of Chemical Engineering, Jilin Institute of Chemical Technology, Jili n 132022, China;
- 2. Department of Physical Chemistry, College of Chemistry,
- National Key Laboratory of Theoretical and Computational Chemistry, Jilin Univ ersity, Changchun 130021, China

Abstract MCM-49 zeolite was synthesized hydrothermally in a 10 L autoclave by dynamic metho d. The phosphate-modified MCM-49 zeolites were prepared by impregnation. The resulting sol ids were characterized by different techniques, such as XRD, N₂ adsorption-desorption, NH₃-T PD, FTIR and ²⁷Al NMR. Benzene alkylation with propylene was carried out by using MCM-49 a nd phosphate-loaded MCM-49 zeolite as the catalysts. Both the amounts of Bronsted and Le wis acid on phosphate-modified MCM-49 were decreased. ²⁷Al NMR spectrum reveals that the loading of phosphate onto MCM-49 results in a increase of the amounts of extraframework al uminum, and two new signals corresponding to Al(OP)₆ and Al(PO)₄ can be found, respectivel y. Loading of phosphate onto MCM-49 greatly enhances the selectivity to IPB in benzene alkyl ation with propylene. The phosphate-modified MCM-49 catalyst containing 2.0% (mass fractio

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(369KB)
- ▶[HTML全文](0KB)
- ▶参考文献

服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶ 复制索引
- ▶ Email Alert
- ▶<u>文章反馈</u>
- ▶ 浏览反馈信息

相关信息

▶ <u>本刊中 包含"MCM-49分子筛"的</u> 相关文章

▶本文作者相关文章

- 张钰
- 王丽霞
- · 吴淑杰
- 杨胥微
- · 贾明君
- 吴通好
- · 孙家锺

n) phosphorus, at a reaction temperature of 140 $^{\circ}$ C, exhibits 81.1% selectivity to IPB and 9 7.2% selectivity to all alkyaltion products(including IPB, DIPBs and TIPB) with a similar convers ion of propylene in comparision with MCM-49.

Key words MCM-49 zeolite Alkylation benzene with propylene Phosphorus acid

DOI:

通讯作者 贾明君 jiamingjun@email.jlu.edu.cn